
Referat 

 

Møde i Rådet for Energieffektiv Omstilling (REO) d. 13. juni 

2023 kl. 09:00-12:00 
Mødet blev afholdt i Energistyrelsen, Carsten Niebuhrs Gade 43, 1577 København 

 

Deltagere: 

Rådet for Energieffektiv Omstilling: 

1. Gunde Odgaard  Formand 

2. Nethe Veje Laursen CONCITO 

3. Tine Skovlund  Dansk Fjernvarme 

4. Louis Konstantyner Dansk Industri, DI (suppleant) 

5. Lars Storr-Hansen  Danske Arkitektvirksomheder (suppleant) 

6. Morten Jarlbæk Pedersen EjendomDanmark 

7. Dorte Nørregaard  Energiforum Danmark  

8. Kern Lærkholm Petersen Forbrugerrådet TÆNK 

9. Majbritt Juul  Foreningen af Rådgivende Ingeniører, FRI 

10. Marie Holm Thomsen Green Power Denmark (suppleant) 

11. Isak Dyrløv Klindt  Kommunernes Landsforening, KL 

12. Simon Horsholt  Landbrug & Fødevarer 

13. Helene Dyrhauge  Roskilde Universitet, RUC 

14. Christian Jarby  Rådet for Grøn Omstilling, RGO (suppleant)  

15. Anders Gerhard Jørgensen SYNERGI (suppleant) 

16. Maria Christina Rizzo TEKNIQ Arbejdsgiverne 

17. Lennart Østergaard VELTEK 

18. Brian Vad Mathiesen Aalborg Universitet 

Energistyrelsen (ENS)/KEFM’s departement (KEFM): 

1. Vincent Rudnicki  ENS 

2. Malene H. Nybroe  ENS 

3. Kaj L. Isaksen  ENS 

4. Rasmus Tengvad  ENS 

5. Rikke R. Schaltz  ENS 

6. Stine Grabow Bay  ENS 

7. Laura H. Arildsbo  ENS 

8. Louise Kastrup  ENS 

9. Line Victoria Blirup Jensen ENS 

10. Line Kold  ENS 

11. Simon Peter Larsen ENS 

12. Nina H. Hilbard  ENS 

13. Emilie Pihlkjær Nitschke  ENS 

14. Thea Madsen  ENS 

15. Allan Hansen  ENS 

16. Christian H. Dybro  KEFM 

17. Jeppe H. Hansen  KEFM 

18. Klaus Vind Abildtrup KEFM 

19. Sune F. Jørgensen  ENS (ref.) 
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Afbud: 

1. Lea Trier Krøll  BAT-kartellet 

2. Kirstine Brøgger Jensen Danske Arkitektvirksomheder 

3. Marianne Ladekarl Thygesen Dansk Erhverv 

4. Elly Kjems Hove  Dansk Industri  

5. Michael Mücke Jensen Drivkraft Danmark 

6. Henrik W. Petersen Fagbevægelsens Hovedorganisation 

7. Anders Millgaard  De Frie Energiselskaber 

8. Martin Dam Wied  Green Power Denmark 

9. Julie B. Abrahams  Rådet for Grøn Omstilling 

10. Hanne Elsner  SMVdanmark 

11. Katrine Bjerre M. Eriksen SYNERGI 

12. Gunnar B. Olesen  VedvarendeEnergi 

 

1. Velkommen v/ formand Gunde Odgaard 
Formanden bød velkommen og orienterede om dagens agenda samt andre relevante 

emner.  

 

Nye rådsmedlemmer 

Lea Trier Krøll   BAT-kartellet    

1. Nethe Veje Laursen  CONCITO    

2. Kirstine Brøgger Jensen Danske Arkitektvirksomheder  

3. Marianne L. Thygesen Dansk Erhverv   

4. Tine Skovlund  Dansk Fjernvarme   

5. Elly Kjems Hove  Dansk Industri   

6. Julie Bangsgaard Abrahams Rådet for Grøn Omstilling   

7. Hanne Elsner  SMVdanmark   

8. Katrine Bjerre M. Eriksen SYNERGI     

 

Møde med den nye KEF-minister, Lars Aagaard 

Fredag d. 25. august er der planlagt møde mellem Lars Aagaard og formanden for 

REO, Gunde Odgaard.  

 

2. Ny organisering i Energistyrelsen v/ kontorchef Vincent Rudnicki 
Der var særligt fokus på energieffektiviseringens rolle i den nye organisering og 

hvordan EE vil blive prioriteret fremover.  

 

Rådsmedlemmerne havde herefter mulighed for at stille spørgsmål:  

 

 Spørgsmål: Hvor er sektorkobling placeret i den nye organisering?  

Svar: sektorkobling har ingen fast placering, men er forankret forskellige 

steder i Energistyrelsen, da det i høj grad er et emne som går på tværs.  

 

 Spørgsmål: Hvordan bliver EE tænkt ind som ”first fuel”? 
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Svar: da EE er placeret forskellige steder i Energistyrelsen nu, så er der en 

mere holistisk tilgang til EE, og det kan være nemmere at trænge igennem i 

styrelsens forskellige centre, når flere har fokus på EE.  

 

Slides er efter mødet blev sendt rundt til rådets medlemmer.  

 

3. Status fra Energistyrelsen 

1. Status på aktuelle EU-processer 

Rasmus Tengvad, kontorchef i Energistyrelsen, gav en status på 

Energieffektiviseringsdirektivet (EED). Styrelsen kom derudover med et ønske 

om, at REO kommer med deres bud på implementeringen af EED – senest til 

rådsmødet d. 5. september.  

 

Formanden vil hurtigst muligt tage stilling til, om der skal nedsættes en 

arbejdsgruppe.  

 

Formanden bad REO’s sekretariat om at sende tidligere udarbejdede anbefalinger 

med relevans for EED og EPBD rundt til rådets medlemmer, så alle kan orientere 

sig i materialet.  

 

Forventeligt vil emnet blive taget op igen til rådsmødet d. 5. september 2023.  

 

Slutteligt blev der givet en kort opdatering på EPBD.  

 

Slides er efter mødet blev sendt rundt til rådets medlemmer. 

 

2. Opdatering på støtteordninger/tilskudspuljer 

Kaj Lyngaard Isaksen, chefkonsulent i Energistyrelsen, præsenterede status på 

aktuelle tilskudspuljer. Vedr. Skrotningsordningen så modtager Energistyrelsen 

gerne inputs til hvordan man når udsatte folk, da ordningen potentielt kan være 

til ekstra gavn for denne gruppe. Frist for inputs er i løbet af efteråret (aftales 

nærmere med Energistyrelsen, hvis det er relevant).  

 

Slides er efter mødet blev sendt rundt til rådets medlemmer. 

 

3. Smart Readiness Indicator 

Allan Hansen, specialkonsulent i Energistyrelsen, orienterede om den danske test 

af indikatoren, med udgangspunkt i rapporten ”Test af Smart Readiness Indicator 

(SRI) i dansk kontekst”. Rapporten giver en kort introduktion til indikatoren og 

gennemgår resultaterne af de 27 testede bygninger. Hertil præsenteres erfaringer 

fra og konklusioner på de konkrete tests. 

 

Dorte Nørrgaard Larsee, Energiforum Danmark, kommenterede at 

forbedringsanbefalinger savnes. Det kan være svært at vide, hvad man skal 

resultater til og der savnes handlemuligheder.  

 

Formanden konkluderede, at REO sandsynligvis vil tage SRI op ved senere 

rådsmøder.  

 

Slides er efter mødet blev sendt rundt til rådets medlemmer. 

https://ens.dk/sites/ens.dk/files/Energibesparelser/test_af_smart_readiness_indicator_sri_i_dansk_kontekst.pdf
https://ens.dk/sites/ens.dk/files/Energibesparelser/test_af_smart_readiness_indicator_sri_i_dansk_kontekst.pdf
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4. Statens udfasningsplan 

Vincent Rudnicki, kontorchef i Energistyrelsen, præsenterede meget kort statens 

plan for udfasning af olie- og gasfyr i statens bygninger. Resultaterne publiceres 

21. juni 2023.  

 

Slides er efter mødet blev sendt rundt til rådets medlemmer. 

 

4. Et bredere fokus på energieffektivisering v/ Brian Vad Mathiesen 
Brian Vad Mathiesen, rådsmedlem og professor ved Aalborg Universitet, orienterede 

om emnet fra et helikopterperspektiv.  

 

Budskabet var overordnet, at fleksibilitet kan hjælpe, men at det fortsat er 

nødvendigt at spare på energien, så man undgår unødvendige investeringer og 

ressourceforbrug. Mange nye tiltag der bruger el er fleksible – og kan tilpasses efter 

produktionen. Resten kan hjælpes af fleksible kraftværker.  

 

Emnet vil forventeligt blive taget op igen ved senere rådsmøder; hvad skal 

fleksibilitet kunne i fremtidens energisystem? 

 

Slides er efter mødet blev sendt rundt til rådets medlemmer.  

 

5. Tema: Energisparetiltag 
Fokus på hvad regeringen bør gøre frem mod næste vinter (forsyningssituation for el 

og gas taget i betragtning) – og hvilken rolle REO og EE spiller her.  

 

Line Kold, teamleder i Energistyrelsen, præsenterede evalueringen af 

energisparekampagnen. Overordnede budskab var, at danskerne i høj grad havde 

taget budskabet om at spare til sig. En måde at bygge videre på indsatsen er at sørge 

for, at spareråd og adfærdsændringer bliver til sparevaner.  

 

Malene Hein, kontorchef i Energistyrelsen, fortalte om seneste nyt på 

forsyningsfronten, herunder om situationen nu og hvad forventningen er til vinteren. 

Fra Energistyrelsens side er der opmærksomhed på, at energisparetiltag fik os godt 

igennem sidste vinter – men at f.eks. elpriserne stadig er høje sammenlignet med før 

de store prisstigninger.  

 

Rådet kom herefter med kommentarer og spørgsmål:  

 

 Isak Klindt, KL, kommenterede at de 19 grader var indgribende, og at man 

skal helst have gode begrundelser, hvis lignende tiltag skulle fortsætte næste 

vinter.  

 Kern Petersen, Forbrugerrådet TÆNK, spurgte om det primært er prisen, 

forsyningssituationen eller klima (eller noget fjerde) som får folk til at spare? 

Svar fra Energistyrelsen: Økonomiske hensyn spiller en stor rolle, men det er 

ikke én ting som spiller lige stor rolle for alle. Ofte er det også en blanding af 

faktorer. Det er dog vigtigt, at forbrugerne generelt reagerer på priserne (også 

i en fremtid med et mere fleksibelt energisystem/-marked). Markedet fungerer 

og det har virket, at mange har taget budskaberne om at spare og flytte deres 

forbrug til sig.  
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 Brian Vad Mathiesen kommentede, at adfærdsændringer og nudging potentielt 

har en betydning for strukturelle ændringer på længere sigt. Dermed bør der 

satses permanent på indsatser på det her område.  

Energistyrelsen svarede, at REO kan være med til at presse på for at dette 

sker.   

 

 Dorte Nørregaard Larsen, Energiforum Danmark, kommenterede at der blandt 

deres medlemmer er en følelse af ”vi kunne gøre det!” og at de sparede penge 

kunne bruges andre steder. Måske er der ikke udpræget opbakning til de 19 

grader, men man kunne evt. fokusere på andre løsninger.  

 

 Christian Jarby, RGO, kommenterede at erhvervelsen af nye og brugte gasfyr 

er stigende, da folk venter for længe på fjernvarmen. 

 

Formanden vil snarest beslutte, om REO skal udarbejde anbefalinger om at fastholde 

momentum og fokus på energisparetiltag. Som udgangspunkt er REO’s budskab, at 

man bør fortsætte med kampagner der kommunikerer kendte virkemidler.  

 

Slides er efter mødet blev sendt rundt til rådets medlemmer.  

 

6. Evt.  
Hvis rådsmedlemmerne hen over sommeren får idéer til anbefalinger eller lignende, 

som REO bør udarbejde, så send gerne forslag til formanden og sekretariatet 

(reo@ens.dk).  

 

Derudover takkede formanden til Morten Jarlbæk Petersen fra EjendomDanmark for 

hans indsats i REO. Morten stopper i sit virke som rådsmedlem ved udgangen af juni 

2023.  

 

Næste rådsmøde er 5. september 2023. Nye medlemmer som endnu ikke har fået en 

indkaldelse vil få det snarest.  

 

mailto:reo@ens.dk

